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همواره این انتقاد ضمیمه جشـنواره کودک بوده که نتوانسـته مخاطبانی 

پیگیر و پروپاقرص برای خود فراهم کند. در سال 96 اعلام شد سینماهای 

مردمـی جشـنواره کـه تنهـا در اصفهـان بودنـد، به صورت رایـگان فیلم ها را 

نمایـش می دهنـد. ایـن اقـدام تبلیغاتـی خوب سـبب شـد تمام سـینماها 

پر شـده و تقریبا هیچ صندلی خالی ای وجود نداشـته باشـد. کار حتی به 

چندین سـانس فوق العاده برای هر شـب هم کشـید. در سـال 97، قیمت 

بلیـت را 5هـزار تومـان اعـلام کردنـد کـه موجـب افت شـدید مخاطب شـد 

و سـالن ها تقریبـا نیمه خالـی بودنـد. بـرای سـال گذشـته هـم بلیت هـای 

8هـزار تومانـی بـرای فیلم هـای سـینماهای مردمـی در نظـر گرفتـه شـد 

کـه یـک رکـود تمام عیـار در سـینماها حاکـم شـد به طـوری کـه در اکثریت 

قریب به اتفاق سـانس ها، تعداد مخاطبان یک فیلم از انگشـتان دو دسـت 

نیـز فراتـر نمی رفت.

حالا امسال که سینماهای مردمی رخت بربسته، تنها دو سینما مسئولیت 

نمایـش فیلم هـا را برعهده دارند. پردیس سیتی سـنتر اصفهـان که درواقع 

بزرگ ترین پاسـاژ نصف جهان اسـت و از امکاناتی نظیر هایپراسـتار بزرگ، 

شهربازی، فودکورت و رستوران، شهر کتاب، چندصد باب مغازه و پارکینگ 

رایـگان برخـوردار اسـت، خالی تـر از دوره هـای گذشـته بـوده و اسـتقبال 

چندان چشـمگیری از آن به عمل نیامد.

در سـینما فرهنـگ تهـران نیـز اوضـاع چنـدان خوشـایند نیسـت. برخـی 

از رسـانه ای ها در چهارمیـن روز جشـنواره اعـلام کرده انـد هنـوز کارت 

جشـنواره آنهـا صـادر نشـده اسـت. بنابراین در غیـاب تماشـاگران عادی و 

احیانـا برخـی رسـانه ها، تنهـا عوامـل فیلم ها هسـتند که می تواننـد به این 

سـینما تـردد داشـته باشـند کـه ایـن عوامل نیز برای تماشـای فیلـم خود و 

حضور در نشسـت خبری بعد از فیلم در سـینما فرهنگ حاضر می شـوند. 

خالی بـودن سـالن نمایـش فیلم در فرهنـگ به اندازه ای تـوی ذوق می زند 

که وقتی »سـیدجواد هاشـمی« برای تماشـای فیلم خود )تورنادو 2: جزیره 

فضایـی( بـه ایـن سـینما رفـت، از تعـداد زیـاد صندلی های خالـی فرهنگ 

متعجـب شـد و ایـن نکتـه را در نشسـت خبری بعد از فیلم نیز بـه زبان آورد. 

در نظـر بگیریـد فیلـم هاشـمی را می توان جزء شـاخص ترین اثر جشـنواره 

ایـن دوره دانسـت کـه در بخـش رقابتـی هم حضـور دارد و خاطـره خوبی از 

قسـمت اول این فیلم، همراه تماشـاگر اسـت اما با این حال، اهالی رسـانه 

و دیگـر حاضـران کم تعـداد سـینما فرهنـگ بازهم اسـتقبالی از آن به عمل 

نیاوردنـد. حـالا در نظـر بگیرید اوضـاع برای فیلم های گمنام بخش رقابتی 

و دیگـر بخش هـای جنبـی و آثـار کوتـاه و پویانمایـی به چه وضع اسـفباری 

ختم خواهد شـد.

یعنـی یـک جشـنواره جهانـی که عمده تیـم خبری و رسـانه ای آن در تهران 

متمرکز اسـت و هر فیلم نیز عوامل بسـیاری داشـته و درکنار این، چندین 

مدعـو خارجـی هـم دارد، از پرکـردن سـالن نمایـش یـک فیلـم در منطقـه 

خوش آب وهوای تهران مسـتاصل اسـت. اگر در ادوار قبلی جشـنواره بود، 

این ادعا مطرح بود که سـینماهای مردمی با مشـکلاتی درجهت پرکردن 

تمام صندلی هایش مواجه هسـتند اما اکنون که تمام امکانات جشـنواره 

تنها در یک سینما فرهنگ خلاصه شده، چرا جشنواره نتوانسته حتی یک 

سـالن ایـن سـینما را به صـورت یکی درمیـان برای تماشـای فیلم پر کند؟

علاوه بـر سـالن های خالـی جشـنواره در تهـران و اصفهـان، بازتـاب ایـن 

رویـداد فرهنگـی کـه درحـال حاضـر، مهم تریـن رویـداد فرهنگـی کشـور 

طـی روزهـای اخیـر اسـت، در مطبوعـات و دیگـر رسـانه ها بسـیار انـدک 

اسـت. رسـانه های ولـو سـینمایی، اشـارات چندانـی به این اتفـاق ندارند و 

در اتفاقـی کم سـابقه، رسـانه ملـی هم ترجیح داده موضعـی چراغ خاموش 

درقبال برگزاری جشنواره داشته باشد. در ادوار گذشته برخی سرمایه های 

گـروه کـودک تلویزیـون ازجملـه عموپورنـگ، ملمـل و... ویژه برنامه هایـی 

به مناسـبت جشـنواره کودک تهیه و حتی لوکیشـن و استودیوی کار خود را 

بـه اصفهـان منتقـل می کردند اما این برنامه ها امسـال، همـان روال عادی 

خـود را دنبـال کـرده و انگارنه انـگار که جشـنواره ای درحال برگزاری اسـت.

در سـطح شـهر نیز نشـانه چندانی از نمادهای جشـنواره کودک به چشـم 

نمی خـورد. تنهـا در برخی خیابان های مرکزی اصفهان، برخی المان های 

مربوط به جشنواره کودک نصب شده و دیگر هیچ خبری از حیات شهری 

جشـنواره را نمی توان مشاهده کرد.

در دوره ای که به دلیل کرونا، می شـد تمام تمرکز را روی دو سـالن محدود 

سـینما و برنامه هـای تبلیغاتـی تلویزیونـی گذاشـت، بازهـم شـاهد رخوت 

عمیقـی در ایـن دو بخـش هسـتیم تـا همـان گـزاره تاریخـی عـدم جـذب 

مخاطـب توسـط جشـنواره کـودک، این بـار قوی تر از همیشـه مطرح شـود 

که چطور جشنواره، لااقل در این دوره نتوانست تهدید را تبدیل به فرصت 

کـرده و از امـکان کوچک شـدن اجتناب ناپذیـر جشـنواره، به نفـع خـود و 

انتقادهایـی کـه هرسـاله از ایـن رویداد می شـود، بهـره ببرد؟  

ــنواره  ــئولان جش ــه مس ــی ک ــی از محورهای یک

ــی روی آن  ــزاری، خیل ــش از برگ ــا پی ــال ت امس

مانــور دادنــد، بخــش آنلایــن جشــنواره امســال 

بــود. صحبــت آنهــا ایــن بــود کــه آثــار جشــنواره 

امســال روی پلتفرم هــای نمــاوا، فیلیمــو و 

تلویزیــون تعاملــی تیــوا نمایــش داده می شــود 

و اگرچــه ســینماهای مردمــی نخواهند داشــت 

ــد  ــودک می توانن ــینمای ک ــتداران س ــا دوس ام

ــه تماشــا کننــد. ــار ایــن دوره را در خان آث

اقدامــی در ظاهــر مثبــت کــه مخاطــرات 

بســیاری نیــز داشــت. اصلی تریــن دغدغــه 

ــن آن  ــو رفت ــم و ل ــاق فیل ــی، قاچ ــن طرح چنی

در فضــای مجــازی بــود. برخــی رســانه های 

ــد بــا صاحبــان  ــی ادعــا کردن ــمی حت غیررس

آثــار موافقــت شــده درصــورت قاچــاق آثارشــان 

ــان  ــه صاحب ــارت ب ــان خس ــون توم ــا 35میلی ت

ــه  ــزاره ای ک ــت؛ گ ــد گرف ــق خواه ــار تعل آن آث

ــه  ــع ب ــوان راج ــجل نبودن، نمی ت ــل مس به دلی

ــت. ــخن گف آن س

ــش  ــد نمای ــخص ش ــنواره مش ــاز جش ــا آغ ــا ب ام

ــی  ــش رقابت ــم بخ ــم مه ــامل 11فیل ــن ش آنلای

ــد ســینمایی  ــود و تنهــا فیلم هــای بلن نمی ش

ندارنــد،  حضــور  مســابقه  بخــش  در  کــه 

برخــی  و  انیمیشــن ها  کوتــاه،  فیلم هــای 

قبــل  ن  لیا ســا نگیــز  طره ا خا ی  فیلم هــا

جشــنواره کــودک در ایــن پلتفرم هــا قابــل 

نمایــش هســتند. فیلم هــای بلنــد 10هــزار 

5هــزار تومــان  نیــز  آثــار  تومــان و دیگــر 

قیمت گــذاری شــده اند. فرصــت تماشــای 

آثــار نیــز 8ســاعت خواهــد بــود.

ــودک  ــنواره ک ــابقه جش ــش مس ــار بخ ــه آث اینک

کــه »خورشــید« مجیــدی نیز یکــی از آنهاســت، 

در اکــران آنلایــن حضــور نــدارد، اتفاقــی 

عقلانــی و درجهــت پرهیــز از قاچــاق اســت 

ــش از  ــدام پی ــنواره م ــئولان جش ــرا مس ــا چ ام

ــار ایــن  آغــاز ایــن رویــداد عنــوان می کردنــد آث

دوره از جشــنواره به صــورت اینترنتــی هــم قابــل 

مشــاهده اســت؟ وقتــی مهم تریــن بخــش 

جشــنواره در اکــران آنلایــن حضــور نــدارد، 

نمایــش دیگــر بخش هــا کــه در اکــران حضوری 

ولــو بــا بلیــت رایــگان نیــز کســی را بــه ســالن ها 

ــد  ــراب می توان ــی از اع ــه محل ــتاد، چ نمی فرس

ــای  ــرای تماش ــب ب ــازه مخاط ــد؟ ت ــته باش داش

ــزار  ــای 5 و 10ه ــد بلیت ه ــا، بای ــن بخش ه ای

ــد. ــداری کن ــی خری تومان

ــن  ــرای ای ــرا ب ــه منحص ــات ک ــکل تبلیغ ــن ش ای

دوره از جشــنواره کــودک در نظــر گرفتــه شــد، 

چنــدان درســت بیــان نشــد و ســطح انتظــارات 

را از نمایــش آنلایــن آثــار ایــن دوره بــالا بــرد کــه 

اگــر آثــار بخــش مســابقه نمایــش داده می شــد 

و آن آثــار مــورد قاچــاق واقــع نمی شــد، آن 

زمــان می توانســتیم از ایــن اتفــاق به عنــوان 

دســتاورد مهــم جشــنواره ایــن دوره نــام ببریــم 

امــا درحــال حاضــر ایــن اتفــاق تنهــا بــه آیتمــی 

ــات  ــه اقدام ــردن رزوم ــرای پرک ــده ب ــل ش تبدی

ــن دوره. ای

با این توصیف هایی که از جشنواره امسال به عمل آوردیم، باز به همان پرسش کلیدی 

می رسیم که ضرورت برگزاری چنین جشنواره ای چه بود؟ وقتی مردم قرار نیست تولیدات 

جدید سینمای کودک کشور را ببینند، وقتی سینماگرانی بیرون از آثار شرکت کننده 

در این رویداد حضور ندارند، وقتی هیچ جریان سازی از این اتفاق در محدوده کشور و 

حتی پایتخت رقم نخورده، پس برگزاری جشنواره کودک امسال چه منفعتی داشت؟

اینکه چنین رویدادی باید در تاریخ مقرر خود برگزار شود و قرار نبود هیچ دستاوردی از 

این محل برای سینمای کودک به دست بیاید، پس چه الزام و اصراری به برگزاری آن بود؟ 

سینماهای پایتخت هم اکنون حدود 20روز است که تعطیل هستند، در این بین آمدند 

و برای برگزاری جشنواره در این شرایط حاد کرونایی، یک سینما را باز کردند؛ آیا چنین 

الزامی ضروری بود؟ با این حرکت چه حمایتی از سینمای کودک به عمل آمد؟ تا پیش 

از این، یکی از انتقادهایی که به جشنواره کودک می شد، عدم حمایت از پروسه تولید 

در این ژانر بود؛ اتفاقی که هنوز هم از سطح همکاری فارابی در تولید که آن  هم شامل 

بسیاری از فیلم ها در تمامی ژانرها می شود، فراتر نرفته است.

نمونه نقدش هم موجود است: تا پیش از تعطیلی سینماها، فیلم »پیشی میشی« روی 

پرده بود که با تعطیلات فعلا 20روزه سینماها، به محاق رفت. جشنواره کودک چه تدبیری 

برای احیای این فیلم انجام داده یا می دهد؟  مدیرعامل فارابی پیش تر در گفت وگویی و در 

انتقاد به عدم تخصیص هزینه های جشنواره کودک به بحران معیشتی هنرمندان عنوان 

کرده بود: »هزینه این جشنواره ها از محل جشنواره تامین می شود و وقتی جشنواره ای 

برگزار نشود معنایش آن نیست که آن بودجه را بگیریم و در بخش دیگر هزینه کنیم.« 

همین چند روز پیش بود که برخی اخبار غیررسمی از جشنواره فیلم کوتاه تهران سخن 

گفتند و اینکه قرار است بخشی از بودجه این جشنواره به معیشت سینماگران این حوزه 

اختصاص یابد. بنابراین چطور آن جشنواره می تواند از محل برگزاری جشنواره به رفاه 

سینماگرانش برسد اما جشنواره ای مانند کودک یا فجر نمی توانند؟

فارغ از اینکه چقدر این سخن مدیرعامل فارابی درست است و آیا واقعا نمی شود چنین 

هزینه ای را در بخش دیگر هزینه کرد، باید به این حقیقت رجوع کنیم که برگزاری 

جشنواره در چنین روزهایی و با این ابعادی که در اصفهان و تهران برشمردیم، چه آورده ای 

برای سینمای ایران، هنرمندان حوزه سینمای کودک و اصلا همان فیلم های حاضر 

در جشنواره دارد؟ جز یک سلسله کارهای کلیشه ای از افتتاحیه تا اختتامیه که میان 

چند فیلم بدون تماشاگر برگزار می شود و در روز پایانی هم چند فیلم جایزه می گیرند 

و عده ای هم به فرآیند داوری اعتراض می کنند.

اگر استدلال برگزارکنندگان، الزام به برگزاری سالانه این رویداد تحت هر شرایطی 

است که هیچ، اما اگر بخواهند از درون آن به دنبال آورده ای برای سینمای ایران، 

سینمای کودک یا حتی مخاطبان این سینما باشند، خیلی حرف وجود دارد چون 

اصلا آورده ای از این محل به هیچ کدام از این طرف ها حواله نشده که حالا مسئولانش 

بخواهند ژست آن را بگیرند.

جشنواره کودک و نوجوان امسال هم مانند تمام سال های اخیر، با موجی از انتقادها 

آغاز شد و ادامه یافت. عده  ای حضور جشنواره را یک غنیمت برای روزگاری می دانند 

که هیچ حمایتی از ســـینمای کودک نمی شود و حالا حضور این جشنواره را به مثابه 

چراغی می دانند که اگرچه خیلی وقت است به سوسوزدن افتاده اما فضای این ژانر را 

روشن نگه داشته است.در مقابل، منتقدان پرتعداد این جشنواره به کارکرد و راندمان این 

جشنواره اشاره کرده و آن را در اندازه محفلی برای دورهمی و خرج بی دلیل بودجه های 

دولتی متهم می کنند. بودجه هایی که به اعتقاد بســـیاری از منتقدان، می تواند در 

بخش های دیگری از ســـینمای کودک نظیر فرآیند تولید، اکران و... هزینه شـــده و 

دستاوردهای به مراتب بهتر و ارزشمندتری از جشنواره به دست آورد.

علیرضا خمســـه که در کارنامه خود تجربه حضور در چندین کار کودک را داشـــته و با 

جشـــنواره فیلم کودک نیز آشـــنایی کاملی دارد، دربرابر این پرسش که چرا جشنواره 

کودک به چنین روزی افتاده، به »فرهیختگان« گفت: »بخشی از این اتفاق، تقصیر خود 

ما هنرمندان است و البته مسئولانی که نتوانستند آن نگاه جدی و حرفه ای را به کار در 

این حوزه برای مخاطبان نهادینه کنند. الان سالهاست که این نگاه وجود دارد کسی 

که در سینما کودک بازی می کند، چون پیشنهاد دیگری در حوزه های دیگر نداشته، 

آمده و در فلان کار کودک بازی کرده است درحالی که این نگاه و این گونه تفکر، اصلا 

حرفه ای نیست و سینمای کودک هم مانند دیگر ژانرهای سینمایی، استقلال و هویت 

خاص خود را دارد و نباید آن را با چنین ابزارهایی کوچک و کم اهمیت خطاب کرد.«

این بازیگر در ادامه افزود: »ما زمانی می توانیم درمورد یک جشنواره کودک حرفه ای و 

پربازده صحبت کنیم که سیکل تولیدی خوبی در این حوزه داشته باشیم. مانند جشنواره 

فجر که ما با انبوه تولیدات در این حوزه روبه رو هســـتیم، بنابراین جشـــنواره ای پربار و 

جریان ساز داریم. در سینمای کودک، عملا چنین تولیداتی نداریم و اصلا حمایتی از 

فرآیند تولید نمی شود که بخواهیم انعکاسش را در جشنواره کودک شاهد باشیم به همین 

دلیل است که این جشنواره در دوره هایی، حکم تشریفات را داشت اگرچه معتقدم شرایط 

کنونی جشنواره، در مواردی از دوره های قبلی اش بهتر است مثل برخی شاخصه های 

کیفی برگزاری ولی از اینکه این اتفاق در دوره هایی حکم انجام وظیفه را داشـــت هم 

نمی توان گذشـــت.« علیرضا خمسه در پایان عنوان کرد: »الان تمام سهم حمایت از 

تولیدات کودک به همان وامی بازمی گردد که فارابی دراختیار تهیه کنندگان قرار می دهد 

و به همین دلیل، تهیه کنندگان حرفه ای که در این سینما مشغول به کار باشند، خیلی 

کم هستند. این اتفاق اجازه نمی دهد سینمای کودک به سیکل حرفه ای تولید نزدیک 

شود. در حوزه اکران و پخش هم همه از سر شکم سیری به این سینما نگاه می کنند و 

نتیجه این جشنواره و این ژانر می شود همین چیزی که طی این سال ها وجود داشته. 

طبیعی است که در چنین شرایطی اگر در متن قضیه نباشی، خیلی بهتر است.« این 

صحبت های خمسه درحالی مطرح می شود که سینمای کودک سال هاست از نداشتن 

تهیه کنندگان تخصصی رنج می برد. در حوزه کارگردانی باز وضعیت بهتر است و ما کمتر 

از انگشتان یک دست، کارگردان تخصصی در حوزه کودک 

داریم که همین تعـــداد را در حوزه تهیه کنندگان 

نداریم. در دوره ای مانند دهه 60 و ابتدای دهه 

70 به دلیل بسیاری از محدودیت هایی که سر 

درام های اجتماعی و خانوادگی وجود داشت، 

برخی از این ســـینماگران به سمت سینمای 

کودک آمده و سبب بارور کردن این ژانر شدند. 

پس از رفع این محدودیت ها، آن 

سینماگران به ژانر اصلی خود 

بازگشتند و سینمای کودک 

خالی از نام های بزرگ شد و این وضعیت تا امروز نیز ادامه یافته است.

پژمان بازغی از دیگر هنرمندانی است که علاقه بسیاری به آثار حوزه کودک دارد و اگر 

فیلمنامه خوبی در این حوزه به او پیشنهاد شود، در پذیرش آن تردید نمی کند. بازغی 

که طی سالیان اخیر و با اجرای »کودک شو«، علاقه مندی به حضور در کارهای کودک 

را بار دیگر به اثبات رســـانده، به »فرهیختگان« گفت: »نمی توان خیلی محکم درمورد 

جشنواره کودک تعریف یا انتقاد کرد. نمی توان تعریف کرد چون در برخی تصمیم گیری ها، 

نقصان هایی دارد که در تمام این سال ها تکرار شده و نمی توان انتقاد کرد چون همین 

رویداد اگر برگزار نشود، به معنای خاموشی تقریبی جریان کودک در سینمای ماست.«

بازغی در پاسخ به این پرسش که اصلی ترین نقصان جشنواره کودک را چه می داند، 

گفت: »اصلی ترینش، حمایت هایی است که از فیلم های این حوزه انجام نمی دهند. 

سینمای کودک اکنون در حوزه متولی، اشکالات بسیاری دارد. این جشنواره که از قدرت 

اجرایی خوبی برخوردار است باید با شورای صنفی نمایش جلسات مختلفی انجام دهد 

و به این نتیجه برسد که لااقل برای فیلم های منتخب خود، یک اکران طلایی در زمانی 

درست داشته باشد. الان می بینیم که آثار برگزیده جشنواره کودک، تنها در همان مراسم 

اختتامیه تجلیل می شوند و دیگر جشنواره به آینده آنها کاری ندارد درحالی که می توان 

با یک سلسله برنامه ریزی ها، حداقل اکران سینمای کودک را سروسامان داد و آن را 

برای مخاطب جدی تر کرد.« این بازیگر در پایان گفت: »خانواده ها باید سینما را برای 

فرزندان شان جدی تر پیگیری کنند. برای فیلمساز کار در سینمای ملودرام و خانوادگی 

با کار در سینمای کودک فرقی ندارد چه بسا کار در سینمای کودک سخت تر هم باشد 

اما اگر جریان هایی مانند جشنواره کودک، جدیت بیشتری در حوزه نمایش فیلم های 

کودک انجام دهند و شرایط اکران این فیلم ها بهتر شود، خانواده ها هم استقبال خوبی 

از آن به عمل خواهند آورد و درنتیجه، سیکل تولیدات حوزه کودک با تغییراتی مواجه 

می شود که آثار آن در جشنواره کودک نمایان خواهد شد و خیلی از این مواردی را که 

الان در قالب انتقاد از این جشنواره عنوان می کنیم در آن زمان مشاهده نخواهیم کرد.«

حمایتی که پژمان بازغی به آن اشـــاره کرده، ازجمله مطالبات به حقی است که طی 

ســـالیان اخیر به کرات از جشنواره کودک خواســـته شده است. اتفاقی که قرار بود 

زمینه هایش با ایجاد دبیرخانه دائمی جشنواره در اصفهان قوت بگیرد اما مشخص 

نیست چرا این دبیرخانه شکل نمی گیرد. قرار بود اکران کودک سروسامانی بگیرد اما 

مشخص نیست جشنواره کودک به عنوان تنها متولی جدی این حوزه که بودجه نیز 

دراختیار دارد، چرا تاکنون از اجرایی کردن آن سر باز زده است. اتفاقی که بروکراسی 

خاصی را هم نمی طلبد و لااقل امروز به واســـطه گسترش ناوگان سینمایی کشور، 

به راحتی قابل تحقق اســـت. شاید جشنواره کودک این طور می اندیشد که این کار، 

امری فراتر از وظایف یک جشنواره است که هیچ جشنواره ای در جهان هم به آن ورود 

نکرده اما قدرمسلم آنکه اگر جشنواره کودک بتواند به این مهم که مطالبه هنرمندان 

بسیاری است، ورود کند، نه تنها سبب رونق و توزیع نظام مند آثار حوزه کودک می شود 

بلکه چرخه کمی و کیفی فستیوال نیز رونق گرفته و بسیاری از 

انتقادها به این رویداد نیز از میان می رود.

به قول علیرضا خمسه؛ بارها و سال ها درمورد جشنواره 

کودک صحبت کردیم که تمام شان به گنجینه تاریخ 

و بایگانی ســـپرده شد، کاش این بار عزمی واقعی در 

مسئولان سینمایی و کادر تصمیم گیر جشنواره 

کودک وجود داشـــته باشد که برای یک بار، 

شهامت اجرایی کردن این راهکار را به کار 

ببندنـــد و حیاتی دوباره به این گونه 

سینمایی مظلوم ببخشند.

خیلـی جالب اسـت که ایـن جشـنواره به نـام اصفهان 

اسـت و به گفته مسـئولان برگزاری، تمام سـینماگران 

جهـان، ایـن جشـنواره را به نـام اصفهـان می شناسـند 

امـا تمـام تصمیم گیری هـا و حـالا امسـال فرآینـد 

اجرایـی آن در تهـران و توسـط فارابـی درحـال انجـام 

. ست ا

تـا سـال گذشـته، به واسـطه حضـور سـینماگران در 

اصفهـان و وجـود سـینماهای مردمـی در ایـن شـهر، 

این طـور تصـور می شـد کـه بخشـی از امـور اجرایـی 

توسـط اصفهانی هـا درحـال انجـام اسـت امـا امسـال 

کـه ماهیـت حقیقـی جشـنواره کـودک نمایـان شـده، 

دسـت فارابی به عنوان مالک تمام عیـار صفرتاصد این 

جشـنواره از سیاسـتگذاری تا اجرا عیان گشـته است. 

حتی کاخ جشـنواره نیز به جای سیتی سنتر اصفهان، 

فرهنگ تهران درنظر گرفته شـده و فیلم های جشنواره 

بـا حضـور کارگـردان و عوامـل اجرایـی در این سـینما 

نمایش داده شـده و حتی نشسـت های خبری فیلم ها 

نیز در سـینما فرهنگ انجام می شـود. سـهم اصفهان 

هـم یک سـالن بـرای اصحاب رسـانه و هنرمنـدان این 

شـهر اسـت کـه بـا کارت جشـنواره می تواننـد برونـد و 

فیلم هـای ایـن دوره را تماشـا کنند!

این مسـاله سال هاسـت که توسـط مدیریـت فرهنگی 

به جایـی  و  ه  قع شـد وا ض  عتـرا ا مـورد  صفهـان  ا

برگـزاری  در  اصفهـان  اسـت. سـهم  نرسـیده  هـم 

جشـنواره، تنهـا به لحـاظ جغرافیایـی محدودشـده و 

در مـوارد کمرنگـی چـون داوران نوجـوان و مـواردی 

از این دسـت، سـهم چندانـی در پروسـه اجرایـی و 

مخصوصـا سیاسـتگذاری جشـنواره نداشـته و تمـام 

تصمیم گیری هـا و حتـی تیـم خبـری جشـنواره در 

دسـت تهـران و فارابـی اسـت.

    فیلم هاییی که آنلاین نمایش داده نمی شوند    رکود؛ همچنان دامنگیر جشنواره بین المللی 33ساله

    در باب ضرورت های برگزاری جشنواره

    جشنواره ای که می شناختیم، جشنواره ای که هست

    اصفهان؛ مهره تشریفاتی جشنواره

نگاه

از اولین دوره برگزاری جشنواره فیلم کودک در 

سال 61 تاکنون 38 سال گذشته است اما با 

احتساب امسال شاهد برگزاری 33 دوره از آن 

بوده ایم، جشنواره ای که سهم بیشتر میزبانی اش 

نصیب اصفهان بوده و در سال های مختلف برای 

میزبانی اش حاشیه ها و جنجال های زیادی هم 

پیش آمد. در سال های ابتدایی انقلاب و با توجه به تلاش مسئولان برای اصلاح نگاه و تغییر کارکرد سینما، سینمای کودک صاحب 

جایگاه و اهمیت بالایی شد. کودکانی که قرار بود در کوران جنگ آبدیده شوند و هم تفریح کنند و هم مرد جنگ و انقلاب باشند. 

تولیدات انبوه فیلم های کودکانه، استقبال مردم از آنها و همچنین حضور جشنواره کودک در بخش جنبی دوره اول جشنواره فیلم 

فجر نشان از وضعیت سینمای کودک در دهه 60 می داد. دومین دوره جشنواره فیلم فجر اما به دلایلی مانند جنگ و مشکلات 

اقتصادی باتاخیری چهارساله برگزار شد. نکته مهم درباره جشنواره فیلم کودک در ایران نبود یک استراتژی مشخص است. اگر به 

فیلم ها و سیاست های 32 دوره قبل نگاهی بیندازیم، بیشتر متوجه خواهیم شد قطار سینمای کودک که حالا نهایتا تبدیل به ون 

شده، بدون مقصد مشخصی درحال حرکت است. فارغ از درست یا غلط بودنش، به عنوان نمونه اگر زمانی فیلم »شهرموش ها« 

در دهه 60 به کودکان یاد می داد که بچه ها باید با »اسمشو نبر« مبارزه کنند و او را شکست دهند، در شهرموش های دهه 90 به 

این نتیجه رسید که باید گفت وگو کرد و دیگر دوره جنگ گذشته است. فیلم های کودک در دهه های 70 و 80 حتی در این حد 

هم سعی بر ترویج مسائل مهم و روزمره زندگی نداشتند. صرفا نگاه به سینمای کودک از زاویه سرگرمی بود و طبیعتا جشنواره های 

این دو دوره هم متاثر از آن وضعیت بود. درحالی که اصولا این جشنواره ها هستند که باید خط مشی سالانه سینما را در هر دولتی 

تعیین کنند. بی توجهی مدیران فرهنگی، ورود پول های کثیف و نبود فیلمنامه یا اقتصاد خراب سینما؛ هرکدام از اینها می توانند 

دلیل وضعیت فعلی سینمای ایران باشند اما به نظر می رسد مشکل را باید در اوایل پاییز دید، جایی که جشنواره کودک و نوجوان 

برگزار می شود. جشنواره ای که هم قرار است استعدادهای سینمای کودک را بشناسد و پرورش دهد و هم مهم تر از آن سلیقه یک 

نسل تازه را تربیت کند. مشکل اصلی سینمای ایران به نظر نگارنده، بی توجهی به جشنواره کودک و نوجوان است. در این جشنواره 

ما نه شاهد یک استراتژی مشخص ازسوی حاکمیت هستیم و نه خبری از برنامه ریزی اصولی توسط دولت هاست. فیلم های کودک 

و نوجوان دوره خاتمی و احمدی نژاد را با هشت سال اخیر مقایسه کنید تا متوجه عمق آن شوید. هرازگاهی فیلم هایی مانند »پرواز 

در منطقه ممنوع« با کمک سازمان ها و نهادهای خاص تولید می شوند و البته که جذاب هستند و صاحب ایده و اندیشه. اما این 

تک فیلم ها حکم تک ستاره هایی را دارند در آسمان خالی سینمای کودک. درحالی که در سینمای جهان، توجه مالی و رسانه ای 

به سینمای کودک بیشتر می شود و اهداف و چشم اندازهای فرهنگی و حتی سیاسی شان را می توان در سینمای کودک شان دید 

و همزمان به وجه سرگرمی آن توجه می شود. 

 �ییشنهادهاییی برای گوش شنوا
جشنواره فیلم کودک در این شرایط کرونایی و سخت برگزار شده است. مدیران فرهنگی هم ضرورت برگزاری اش را حس کرده اند 

که ان شاءالله صرفا اقتصادی نباشد. برای جوان 33 ساله جشنواره کودک، گفتن از آینده و برنامه ریزی شاید به نظر دیر برسد اما 

حکایت همان ماهی است و آب و گرفتنش. جشنواره فیلم کودک باید یک بار برای همیشه تکلیفش را روشن کند. این جشنواره نیاز 

اولش استقلال است. دولت ها در بهترین حالت باید برایش ریل گذاری کنند و سرعت قطارش را بیشتر کنند. دخالت ها و اعمال 

سلایق هر مدیر آمده و رفته ای، کار این جشنواره را به اینجا کشانده که هنوز مروری بر فیلم های قدیمی اش بهترین و جذاب ترین 

بخش آن است. جشنواره کودک و نوجوان باید چند قدم جلوتر از سینمای ایران حرکت کند. اگر قرار است به طور کلی مفاهیمی 

چون ایثار، تولید و شهادت یا تلاش اجتماعی در کشور برجسته شوند، نیاز است که به شکل غیرکلیشه ای و توسط سینمای کودک 

به آن پرداخته شود. سینمای کودک می تواند و باید حتی سلیقه خانواده ها را هم تربیت و اصلاح کند. فیلم های تمام ادوار جشنواره 

کودک و نوجوان را کنار هم بگذارید و آنها را بررسی کنید؛ کمترین نشانه ای از کشور و جامعه ای که در آن زندگی می کنیم و آینده ای 

را که قرار است ترسیم شود، در آن می بینم. افراط و تفریط ها و استفاده ابزاری از احساسات و عواطف کودکان به قصد کسب درآمد 

بیشتر ازجمله دلایل عدم موفقیت سینمای کودک در سال های اخیر بوده است. 

یک نمونه خارجی خوب
جشنواره فیلم کودک سابقه زیادی در دنیا دارد. جشنواره های مختلفی با موضوع کودک در 100 سال اخیر و در شهرهای مختلف 

جهان برگزار می شوند. »زلین« یکی از قدیمی ترین جشنواره های فیلم ویژه کودکان و نوجوانان در جهان است که از سال 1961 

تاکنون، هرسال در شهر »زلین« در جنوب شرقی جمهوری چک برگزار می شود. جشنواره زلین را می توان یک از بزرگ ترین جشنواره های 

نوع خود در جهان معرفی کرد؛ جشنواره ای در حد و اندازه بین المللی که تمام استانداردهای جهانی در آن اجرا می شود. برپایی 

جشنواره فیلم در زلین نتیجه تلاش فیلمسازان بومی برای ارائه کار در یک فضای محلی بود، نتیجه ای که به مرور با تلاش گسترده 

به یک رویداد بزرگ بین المللی تبدیل شده است. در این جشنواره علاوه بر برنامه های روتین، برگزاری پنل های بین المللی مختص 

تولیدکنندگان، پنل بحث و گفت وگو برای تهیه کنندگان، فیلمسازان، توزیع کنندگان و رسانه ها نیز برگزار می شود. زلین، یک رویداد 

بین المللی قابل توجه با شهرت بسیار بالاست که مخاطبان بسیاری را از سراسر دنیا جذب می کند. درطول برگزاری این جشنواره، 

نمایش فیلم نه تنها در زلین، بلکه در بسیاری از شهرهای دیگر جمهوری چک نیز اکران می شود. هرسال این جشنواره حدود 300 

فیلم از بیش از 50 کشور جهان را به نمایش می گذارد. از سال 2010 این جشنواره با حضور بیش از 95 هزار کودک و بزرگسال 

برگزارشده است. این جشنواره می تواند الگوی مناسبی برای جشنواره کودک و نوجوان خودمان باشد. تعامل با کشورهای دیگر و 

صادرات فرهنگ و هنر ایرانی ازطریق سینمای کودک یکی از کم هزینه ترین راه های انتقال و استیلای فرهنگی خودمان است. نقطه 

قوت جشنواره فیلم کودک و نوجوان زلین، به چهل وهشتمین دوره آن برمی گردد که برای نخستین بار با اضافه شدن 6 سالن جدید، 

فیلم های شرکت کننده در 23 مکان به نمایش درآمدند. در این دوره 571 فیلم از 52 کشور حضور یافتند و تعداد تماشاگران به بیش 

از 108 هزار نفر رسید. پنجاه ونهمین دوره جشنواره فیلم کودک و نوجوان زلین با نمایش 280 فیلم از 51 کشور، 42 هزار مخاطب 

را به خود جذب کرد. جشنواره فیلم زلین با ترکیبی از سنت های فیلمسازی قدیم و مدرن، ویژگی بارز و منحصربه فردی دارد. این 

جشنواره، دو قطب تماشاگر و خالق اثر را درکنار هم قرار داده است و زمینه های تعاملی بسیاری در آن رقم می خورد. جشنواره زلین 

یک عضو فعال در انجمن فیلم های کودکان اروپاست که برنامه گسترده حمایتی، حرفه ای و خیریه را ساماندهی می کند. جشنواره 

سینمای کودک برای بقا و پیشرفتش راهی ندارد جز ایجاد هویت مستقل در داخل کشور و تعامل با کشورهای دیگر درسطح بالا 

و گسترده. این طفل برای تفریح بزرگسالان نیست، قرار است بزرگسالان فاخر و فهمیده تربیت کند. 

بهمناسبتبرگزاریسیوسومیندورهجشنوارهفیلمکودکونوجوان

یح طفلی برای تفر  نمایش ویژه بی تفاوتی
 به سینمای کودک

جشنوارهسیوسومکودکونوجوانویترینواقعیوضعیتسینمایکودکونوجواناست

    اکبر عبدی با لهجه کردی به »نون.خ« پیوست

تهیه کننده »نون.خ« ساخت سریال در شرایط شیوع کرونا را کاری بسیار دشوار 

دانست و در عین حال عنوان کرد هنرمندان هم همچون کارکنان سلامت برای 

سلامت روح مردم تلاش می کنند.

مهدی فرجی در گفت وگویی با ایسنا درباره حضور اکبر عبدی در فصل سوم 

»نون.خ« با بیان اینکه »حضور آقای عبدی برای هر پروژه ای مغتنم است«، عنوان 

کرد: »آقای عبدی سرمایه بازیگری ما در کشور هستند و تاکنون توانسته اند 

نقش ها و سبک های مختلفی را در سینما و تلویزیون کار کنند؛ کارهای ماندگار 

و فراموش نشدنی از ایشان کم نیست. ما هم از همین ظرفیت استفاده کردیم.«

او در پاسخ به این پرسش که آیا درآوردن گویش کُردی برای اکبر عبدی امکان پذیر 

است، عنوان کرد: »آقای عبدی گویش های مختلف را تجربه کرده اند و از همه  آنها 

موفق بیرون آمده اند. فکر می کنم حضور ایشان به جذابیت سریال »نون.خ« اضافه 

خواهد کرد.« فرجی درباره سختی های کار در شرایط کرونایی توضیح داد: »کار 

در شرایط کرونایی دشواری های زیادی دارد. عوامل پشت صحنه همه با ماسک 

کار می کنند که کار را سخت تر کرده و اکسیژن کمتری دریافت می کنند. در 

زمستان سخت تر هم می شود و بخشی از کار ما هم در زمستان است. هنرمندان 

ما مجاهدت و تلاش می کنند و سلامت شان بسیار مهم است اما از طرفی نشاط و 

سلامت روانی جامعه هم مهم است. هنرمندان هم مثل کارکنان سلامت که برای 

سلامت جسم کار می کنند، برای سلامت روانی و ایجاد شادی و نشاط در جامعه 

کار می کنند. مردم حتما قدردان هستند و می دانند هنرمندان در این شرایط 

دشوار به شکلی جانفشانی می کنند. رسانه ملی هم قدردان آنهاست و بارها به 

این موضوع اشاره کرده است.«فصل سوم سریال »نون.خ« در 15 قسمت برای 

پخش در نوروز 1400 از شبکه اول سیما ساخته می شود.

    خطر ورشکستگی بزرگ ترین زنجیره سینمایی آمریکا را تهدید می کند

زنجیره سینمایی ای ام سی که به عنوان بزرگ ترین زنجیره سینمایی آمریکا و جهان 

شناخته می شود با احتمال ورشکستگی روبه رو شده و درحال فروش سهام این 

هولدینگ سرگرمی است.به گزارش مهر به نقل از ورایتی، زنجیره سینماهای 

ای ام سی که به مشکلات فراوانی خورده به سهامداران خود هشدار داده ممکن 

است درصورت عدم دریافت منابع اضافی نقدینگی، اعلام ورشکستگی کند.

این شرکت این بیانیه را در سندی نزد سازمان اوراق بهادار آمریکا به ثبت رساند 

و منتشر کرد. این سند درقالب بخشی از یک تفاهم توزیع سهام با شرکت های 

سیتی گروپ گلوبال مارکتس و گلدمن ساکس منتشر شده که هدف آن فروش 

15میلیون سهام است. ای ام سی ماه گذشته توانسته بود از طریق تفاهمی مشابه 

با سیتی گروپ و گلدمن ساکس 54میلیون دلار به دست بیاورد.ای ام سی در بیانیه 

جدید خود گفت: »اگر این منابع نقدینگی قابل دسترس نباشد، شرکت احتمالا 

خواستار بازسازی بدهی خارج از دادگاه خواهد بود و اگر شرکت در آینده دچار 

ورشکستگی یا انحلال شود، مالکان سهام رایج شرکت احتمالا شاهد از دست 

رفتن کامل سرمایه خود می شوند.«کمپانی ای ام سی از سال 1920 فعالیت 

دارد و دربرگیرنده بیش از 10هزار سالن سینما در آمریکای شمالی و اروپاست.

این کمپانی همچنین اعلام کرد 417.9میلیون دلار پول در ترازنامه خود تا 

روز سی ام سپتامبر داشته که نسبت به 508میلیون دلار پایان آگوست کاهش 

چشمگیری داشته است.با انتشار این خبر، سهام هولدینگ سرگرمی ای ام سی 

بیش از 12درصد کاهش داشت و قیمت هر سهم به 3.09دلار رسید.روز دوم 

اکتبر، شرکت اعتبارسنجی استاندارد اندپورز هشدار داده بود ای ام سی به خاطر 

پاندمی کووید-19 ممکن است قابلیت پرداخت بدهی های خود را نداشته باشد. 

این مساله باعث کاهش رده بندی اعتباری این شرکت شد.

    کرونا بیخ گوش عوامل »جشن سربرون«

چند روز پیش خبری از کرونایی شدن لاله اسکندری منتشر شد. او در گفت وگو 

با تسنیم درباره ابتلا و مراحل درمانش تاکید کرد: »بیشتر نگرانی ام برای دوستان 

و همکارانی است که بی اطلاع از داشتن کرونا کنارشان کار کردم. واقعا بیشترین 

مراقبت ها را چه سر صحنه و چه در بیرون از منطقه فیلمبرداری داشته ام اما 

مشخص نیست با افرادی که سروکار داریم به این بیماری مبتلا بوده اند یا خیر. 

بسیاری ناقل کرونا هستند حتی خودشان هم نمی دانند. در صفحه شخصی ام 

هم نوشتم که زره پوش شدن هم اثر نکرد و متاسفانه متوجه شدم که تست 

کرونایم مثبت شده است.«

پیگیری از لاله اسکندری و »جشن سربرون« ادامه پیدا کرد و نجاریان تهیه کننده 

این سریال همان روز در گفت وگو با تسنیم از کارهای احتیاطی بیشتر خبر داد و 

گفت: »بسیار ناراحت کننده است که خانم لاله اسکندری به کرونا مبتلا شده اند. 

ایشان نقش بی بی  کتا را در سریال دارند و نقش بسیار مهم و موثری است اما 

ناچاریم فعلا صحنه های بدون ایشان را تصویربرداری کنیم تا به سلامت برگردند. 

از فردا کارهای احتیاطی بیشتر را در دستورکارمان خواهیم داشت تا هنرمندان 

ما سالم و سلامت به کارشان ادامه دهند.«

نجاریان هم در اظهارنظر جدیدی اعلام کرده تصمیم گرفته اند از همه عوامل 

کار تست بگیرند و البته پیش دستی کرده اند و از همه دوستان و نزدیکان لاله 

اسکندری در سریال، تست گرفته اند.او درباره تغییر رویه تصویربرداری سریال 

هم گفته که با تغییر در برنامه های سریال همچنان تصویربرداری ادامه دارد. 

هنوز مشخص نیست که لاله اسکندری سر صحنه فیلمبرداری مبتلا شده باشد. 

نجاریان هم گفت که حال این بازیگر رو به بهبودی است و ان شاءالله هرچه زودتر 

بتواند به کار بازگردد.

    برنامه های شبکه سه در صدر جدول پربیننده ها

براســاس نظرســنجی مرکــز تحقیقــات رســانه ملی درخصــوص 

برنامه هــای ســیما از نــگاه مخاطبــان، 75.4درصــد از مــردم در 

شــهریور امســال بیننــده ســیما بوده انــد و شــبکه »ســه« توانســته بــا 

ــون، در  ــده تلویزی ــه پربینن ــان 10 برنام ــه درمی ــورداری از 6 برنام برخ

ــده  ــای پربینن ــورداری از برنامه ه ــر برخ ــبکه ها از نظ ــر ش ــدر دیگ ص

ــرد. ــرار بگی ق

ــه  ــا دو برنام ــیم ب ــبکه نس ــد ش ــان می ده ــنجی نش ــن نظرس ــج ای نتای

ــک  ــبکه ی ــا« و ش ــا »راز بق ــتند ب ــت فرمون«، مس ــه« و »دس »چهل تیک

ــده در  ــه پربینن ــبکه های دارای برنام ــت ش ــتپخت« در فهرس ــا »دس ب

جــدول 10برنامــه پرمخاطــب ســیما جــا گرفته انــد. جــدول زیــر رتبــه 

برنامه هــای ســیما را برحســب میــزان ببینــده مشــخص کــرده اســت.

  چارسو

رتبه بر حسب 
میزان بیننده برنامه شبکه

میزان 
بیننده

میزان رضایت 
)زیاد(

۱ هشتگ عصر جدید سه ۲۸.۱ ۹۱.۷
۲ سمت خدا سه ۲۴.۱ ۸۹.۷

۳ راز بقا مستند ۲۳ ۹۶.۴

۴ چهل تیکه  نسیم ۲۲.۴ ۸۸.۹

۵ فوتبال برتر سه ۲۰.۱ ۸۱.۸

۶ طبیب سه ۱۹.۶ ۹۴.۹

۷ اعجوبه ها سه ۱۸.۹ ۷۳.۷

۸ دستپخت یک ۱۸.۶ ۸۶.۶

۹ گزارش ورزشی سه ۱۶.۹ ۸۴.۳

۱۰ دست فرمون نسیم ۱۶.۸ ۸۱.۲

شـاید کمتر کسـی فکـرش را هـم می کرد که 

در روزهـای اوج پیـک سـوم کرونـا کـه منجر 

بـه تعطیلـی تهران و برخی کلانشـهرها شـده، 

جشـنواره فیلم کودک و نوجوان، در دو شـهر 

تهـران و اصفهـان برگـزار شـود. تـا پیـش از 

جشـنواره کـودک، تنهـا جشـنواره فیلـم مقاومـت به صـورت کاملا محـدود برگزار 

شـد اما برگزاری جشـنواره ای مانند کودک در روزهایی که تمام سـینماهای تهران 

تعطیل است آن هم با اعلام الگوبرداری از جشنواره ونیز، حقیقتا تعجب آور است.

البتـه کـه جشـنواره کـودک امسـال در مقایسـه بـا سـال های گذشـته تفاوت هـای 

بسـیاری داشـته. تمـام سـینماهای مردمـی در تهـران و اصفهـان حـذف شـده کـه 

مشـخص نیسـت اگر شـیوع کرونا تا این اندازه نبود آیا بازهم شـاهد سـینماهای 

مردمـی بودیـم یـا خیـر. تنها سـینما فرهنـگ در تهران و سیتی سـنتر در اصفهان، 

فیلم هـای جشـنواره را نمایـش می دهنـد. دیگـر خبر از آن مسـافرت های چندروزه 

هنرمنـدان و اهالـی رسـانه بـه اصفهـان نیسـت و رسـانه ای های تهـران در سـینما 

فرهنـگ و اهالـی رسـانه و هنرمنـدان اصفهانـی هـم در نصف جهـان به تماشـای 

فیلـم می نشـینند. برخـی فیلم هـا در پلتفرم هـای اینترنتـی نمایـش داده شـده و 

این طـور خبررسـانی شـده کـه کـودکان، نوجوانـان و پیگیران سـینمای کـودک از 

داخـل خانـه هـم می تواننـد آثـار جشـنواره کودک را تماشـا کنند تا جایـی که یکی 

از شـعارهای این دوره جشـنواره کودک، »هر خانه، یک سـینما« اسـت.در ادامه 

ایـن گـزارش بـه برخی از شـاخصه های جشـنواره امسـال کـودک خواهیم پرداخت 

تـا ببینیـم چـه تفاوت هایـی با دوره هـای قبلی خـود دارد.

مجتبی اردشیری
روزنامه نگار
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  روزنامه نگار
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